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Po továrně Praga budou 
na Zličíně byty

Realitní velkopodnikatel 
Dušan Kunovský postaví 
v Praze na Zličíně zcela 
nový rezidenční komplex 
500 bytů. Investovat do 
nich chce celkem kolem 
1,5 miliardy korun. str. 3

Černý trh s alkoholem 
prudce propadl
Státu se daří bojovat s nele-
gálním trhem lihovin. Ten 
loni dosáhl podle odhadu 
výrobců 646 milionů ko-
run. Podíl černého trhu tak 
klesl na osm procent, což 
je téměř pětkrát méně než 
před jedenácti lety. str. 8

Čínští výrobci solárních 
panelů volí cla
Obrana před dovozem lev-
ných čínských solárních 
panelů se hroutí. Účast na 
dobrovolné dohodě mezi 
Evropskou komisí a zhru-
ba stem čínských výrobců 
o vývozních kvótách 
a minimální dovozní ceně 
vypověděl čínský solární 
obr Jinko Solar. Na dovoz 
jeho panelů do Evropy se 
teď budou vztahovat anti-
dumpingová cla. str. 9
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televizní  
balast
Majitel horského hotelu  
na valašsku nechtěl platit 
poplatky Osa, tak vyhodil 
z pokojů všechny televize.

byznys

str. 7

Praha prospěšná 
i škodlivá
středočeši nejvíc zápasí  
s dopravou, mají 
nejhustší a nejpřetíženější 
dopravní síť v republice.

téma
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jiří PEhE:

To byl u nás anti-merkelovský 
pokřik, když cDu prohrála 
v Meklenbursku! Teď převál-
covala afD v Dolním sasku 
a je ticho. Kde je Robejšek? 

twitter.com/e15news Čez si umí půjčit. 
za záporný úrok 

Firmy nyní platí  
za úvěry v průměru  

3,02 procenta, ČEZ naopak 
na půjčkách

vydělává.

byznys str. 6
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Smrad a kapitalismus
Čína dokončuje nejvyšší most na světě. Snad 
to s ním nedopadne jako s proslulým skleněným 
kolegou, který vznikl rovněž v Číně. Byl sice 
fajn, ale jeho problém byl, že na něj chodili lidi. 
A to tolik, že po dvou týdnech provozu ho úřady 
zavřely. Údržba nutná.  

Ale zpět do voňavých Čech. Mimoň koupila 
v aukci prasečák, jehož odér roky sužoval měs-
to. Když to zvládli v Mimoni, povede se to snad 
i v Letech. Abychom kvůli historické ostudě 
nebyli za mimoně. 

Stát připravuje program na podporu  
start-upů. V době přebytku kapitálu asi stejně 
rozumné jako podpořit nákupy bytů v době 
boomu. Aspoň ale bude v nadcházející krizi 
zase co hezky procyklicky škrtat. 

V Česku je podle pracovních agentur alarmu-
jící nedostatek lidí na všechny typy pracovních 
pozic včetně těch nízkokvalifikovaných. Mig-
ranty tu ale nechceme. Takže kdo vlastně bude 
makat ve čtyřech nových průmyslových zónách, 
na jejichž vznik dá stát přes miliardu? 

Závěrem citátek: „Příliš morálky si člověk ne-
může dovolit, jinak bude smeten nemilosrdnou 
silou kapitalismu. Přežít mohou pouze ti, kteří 
jsou ochotni podvádět,“ říká nositel Nobelovy 
ceny za ekonomii Robert Shiller. Hezký sluníč-
kový den. 

n Během pár let budou 
v Česku chybět tisíce 
lékařů, varuje rezort 
zdravotnictví. Lékařské 
obory mají podpořit 
dotace pro mediky.

Adéla Čabanová

Stárnutí lékařů může během 
pár let přinést velký problém. 
Podle analýzy Ústavu zdravot-
nických informací a statistiky 
se dá očekávat mezi lety 2018 
a 2022 významný propad počtu 
lékařů kvůli odchodům do 
důchodu. „Čekáme problém se 
zajištěním stávající sítě zdravot-
ních služeb do tří čtyř let,“ uvedl 
ministr zdravotnictví Svatopluk 
Němeček (ČSSD). „Je třeba navý-
šit počty lékařů o zhruba 1500 až 
2500 úvazků,“ dodal.

Jak potvrdila ministryně 
školství Kateřina Valachová, 
počty mediků bude už od příštího 

akademického roku podporovat 
speciální dotační program. „Lé-
kaře zařazujeme do prioritních 
profesí,“ uvedla.

V nemocnicích je už dnes pro-
blém při zajištění nočních služeb. 
Mimo jiné i proto, že zastupitel-
nost lékařů různých odborností 
je malá. Němeček proto navrho-
val snížit počet specializačních 
oborů, nakonec ale přistoupil na 
kompromis, který podle kritiků 
velkou změnu nepřinese. Místo 
snížení počtu základních oborů 
ze 46 na 29 jich má být 43.

„V aktuálním návrhu nevidím 
zásadní zlepšení,“ uvedl vicepre-
zident České lékařské komory 
Zdeněk Mrozek. Nahraditelnost 
lékařů se podle něj může spíš 
zhoršit. Aktuální návrh totiž 
obsahuje možnost dalšího roz-
drobení funkčními kurzy. Navíc 
rušit jen tři obory bude těžko 
obhajitelné. Proti sloučení se 
vzděláváním nemocničních pe-
diatrů protestují praktičtí lékaři 
pro děti a dorost.  Více E15.cz

Ministerstva plánují
zvýšit počet 
studentů medicínyProtagonisté dne

daniel BEnEš

Šéf Čez

Roman stREjčEk

ředitel OSA

Andrej PlEnkoVič

chOrvAtSký pOlitik

Dlužníci s výbornou pověstí mohou 
dosáhnout i záporné úrokové 
sazby, jako se to podařilo české 
energetické skupině.

str. 6

Plánované zvýšení autorských 
poplatků o desítky procent se nelíbí 
provozovatelům hotelů. První z nich 
se již zbavil všech televizí.

str. 7

Chorvatští konzervativci vyhráli 
volby, sestavení nové vlády však 
vzhledem k celkovým výsledkům 
bude oříškem.

str. 10

Zápisník  
Daniela Nováka

PREzidEnt Miloš zEMAn se včera na Pražském hradě setkal s rakouským prezidentským kandidátem 
Norbertem Hoferem. Oba politici, kteří při chůzi používají hůl, spolu mluvili o migraci či volbách v Rakous-
ku. V nich Hofer původně v květnu těsně prohrál s bývalým předsedou Zelených Alexanderem Van der 
Bellenem. Volby však byly zrušeny a nové se měly konat na začátku října, byly ale odloženy kvůli technic-
kým problémům kolem hlasovacích lístků. Uskuteční se pravděpodobně na konci listopadu nebo na začátku 
prosince.  Více E15.cz

PReZideNtský kANdidát NA HRAdě 

fo
to

 č
tk

Antimonopolní úřad se ujal 
mýtné kauzy
Úřad pro ochranu hospodář-
ské soutěže začal vyšetřovat 
kauzu mýtného. Minister-
stvo dopravy přede dvěma 
týdny bez soutěže prodloužilo 
smlouvu na vybírání mýtného 
firmě Kapsch, hodnota kon-
traktu převyšuje pět miliard 
korun. Antimonopolní úřad 
zahájil správní řízení, neboť 
podle předsedy Petra Rafaje 
pojal podezření, že minister-
stvo postupovalo protizákon-
ně. Ministr dopravy Dan Ťok 
v tom nevidí problém. „Jsem 
přesvědčen, že jsme postu-
povali správně a odpovědně,“ 
řekl E15. /sin/

Čeští policisté odjeli 
pomáhat do Makedonie
Pomáhat v Makedonii při 
střežení zelené hranice s Řec-
kem včera odjelo 40 českých 
policistů. V pořadí již pátý 
kontingent bude v balkánské 
zemi do konce října. Čeští 
policisté byli doposud od 
vypuknutí migrační krize na 
11 zahraničních misích. Od 
konce loňského roku půso-
bili v Řecku, Slovinsku nebo 
Maďarsku. /čtk/

Krátce
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n Realitní velkopod-
nikatel Dušan Kunov-
ský postaví v Praze 
na Zličíně zcela nový 
rezidenční komplex. 
Území má již za sebou 
vyčištění od ekologic-
kých zátěží.

Daniel Novák

Největší stavitel nových 
bytů v Praze Central Group 
připravuje u stanice metra 
Zličín další velký bytový 
projekt. Firma miliardáře 
Dušana Kunovského tam po-
staví zhruba pět set nových 
bytů. Celková investice bude 
kolem 1,5 miliardy korun. 
Developer má v lokalitě svůj 
dosavadní největší bytový 
projekt Metropole, který 
aktuálně dokončuje. 

„Na parcele jsme již pro-
vedli dekontaminaci nákla-
dem v řádu mnoha milionů 
korun a nyní je pozemek 

připraven na výstavbu,“ 
sdělila mluvčí Central Group 
Marcela Fialková.  Projekt 
bude kombinací menších 
bytů vhodných pro mladé 
a investory stejně jako vět-
ších jednotek pro rodiny.

Realitní společnost 
v současnosti dává 
dohromady pod-
klady, aby moh-
la v dohledné 
době požádat 
o územní 
rozhodnutí. 
Jeho získání je 
předpokladem 
pro stavební 
povolení. „Při 
současném tempu 
povolování nové výstav-
by si datum prvního kopnutí 
do země neodvažuji odha-
dovat, nicméně v každém 
případě půjde o roky do za-
hájení a dokončení stavby,“ 
dodala Fialková z Central 
Group.

V jiné části Zličína již 
v současnosti staví finský de-

veloper YIT. Jeho projekt tam 
zahrnuje celkem 164 bytů. 
V lokalitě loni dostavěla 
také izraelská společnost 
Daramis.

Zličín je kromě konečné 
metra a výpadovky na dálni-

ci D5 též vyhledávanou 
nákupní lokalitou. 

Je tam mimo jiné 
velké obchod-

ní centrum 
Metropole 
a obchodní 
dům s nábyt-
kem Ikea. 

Develope-
ři aktuálně 

v hlavním městě 
nestačí udržovat 

tempo prodejů s vyso-
kou poptávkou. V Praze se 
od začátku roku do konce 
července začalo podle 
Českého statistického úřadu 
stavět jen 606 bytů, což je 
meziroční propad o 78 pro-
cent. Stavebníci z toho viní 
pomalé schvalování projektů 
na úřadech. 

Po továrně Praga budou 
na zličíně byty
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Počet obyvatel hlavního 
města se za letošní první 
pololetí zvýšil. Přibylo 
v něm 5325 občanů a je-
jich počet dosáhl téměř 
1,273 milionu. V celém 
Česku počet obyvatel stoupl 
o 11 tisíc na 10 564 900 lidí. 
Vyplývá to z údajů Českého 
statistického úřadu.

Většina nových obyva-
tel se přistěhovala, častěji 
z jiných regionů Česka než ze 
zahraničí. Počet Pražanů se 
zvýšil také kvůli tomu, že se 
narodilo o 1272 lidí víc, než 
zemřelo. 

Do hlavního města se od 
počátku roku do konce červ-
na přistěhovalo 18 405 lidí, 

z toho bylo 11 076 z Česka. 
Z ciziny přišlo 7329 nových 
obyvatel. Z metropole 
se naopak vystěhovalo 
14 352 lidí, kteří mířili pře-
vážně do jiných částí Česka. 
Do zahraničí odešlo zhruba 
3500 Pražanů. Nárůst počtu 
lidí daný stěhováním byl 
v rámci ČR druhý nejvyšší. 
Prahu předstihl jen Středo-
český kraj, kam přišlo 6207 
obyvatel, a region je tak na-
dále nejlidnatějším krajem. 
U poloviny krajů naproti 
tomu převažují odchody 
obyvatel, nejvíc se vystěho-
vávají z Moravskoslezského 
kraje.

Za pololetí se v hlavním 
městě narodilo 7315 dětí 
a zemřelo 6043 lidí. Přiroze-
ný přírůstek počtu obyvatel 
byl v Praze největší ze všech 
krajů, úbytek zaznamenala 
polovina krajů. Nejvýrazněji 
vymírá Moravskoslezský 
kraj, kde od ledna do konce 
června přirozeně ubylo 
téměř 1915 lidí. /čtk/

Praze přibyli obyvatelé 

Město otestuje krizové 
fungování úpravny vod
Pražský magistrát chce 
zjistit, jak mu funguje 
systém nouzového zá-
sobování pitnou vodou. 
Během třídenního cvičení 
v Modřanech, které začalo 
včera, proto vyzkoušejí 
zaměstnanci, starající se 
o vodovody a kanalizace, 
společně s hasiči mobilní 
úpravny vod. Ty vytvářejí 
ze surové nepitné vody 
vodu pitnou.

Žalobu vnitra kvůli 
šibenicím soud zamítl
Městský soud v Praze od-
mítl žalobu, kterou podalo 
ministerstvo vnitra na 
Prahu 1 kvůli maketám 
šibenic na loňské pro-
tiislámské demonstraci. 

Radnice tehdy vyhodno-
tila, že nešlo o přestupek. 
Ministerstvo podalo proti 
jejímu rozhodnutí správní 
žalobu. Podle soudu ale 
nebylo oprávněné ji podat, 
protože radnice nepoško-
dila práva ministerstva. 

Sportovci a politici se 
rozloučili s Čáslavskou
Se sedminásobnou olym-
pijskou vítězkou Věrou 
Čáslavskou, která zemřela 
po těžké nemoci 30. srpna, 
se včera do Národního 
divadla přišli rozloučit 
sportovci a politici. Nešlo 
o státní pohřeb, proto 
na místě nebyly ostatky 
ani čestná stráž. Pohřeb 
v rodinném kruhu měla 
Čáslavská ve čtvrtek v šum-
perském krematoriu.
 názoRy str. 10
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Celková investice 
na výstavbu

vyjde zhruba  na

1,5
miliardy korun.

Počet obyvatel v Česku (údaje za 1. pololetí 2016)

 pramen ČSÚ

Karlovarský

Liberecký

Středočeský

Plzeňský
Jihočeský

Vysočina

Pardubický

Královéhradecký

Olomoucký

Celkem: 10 564 900
 +11 000

Praha

Ústecký

Jihomoravský

297 212
-592

440 108
+469

1 333 064
+6 207

577 538
+903 638 397

+563
509 155
-320

516 504
+355

551 137
-284 634 049

-671

1 272 774
+5 325

822 272
-578

1 177 120
+2 097

Zlínský

Moravskoslezský

584 140
-536

1 211 396
-1 915

  přírůstek 

  úbytek  
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Kraj je pro Prahu význam-
ným zdrojem pracovních sil, 
doplňuje pražský průmysl, 
zásobuje hlavní město potra-
vinami, poskytuje metropoli 
svůj rekreační potenciál. Kvů-
li tomu byl dlouho vnímán 
spíš jako pražská periferie, ale 
to už se radikálně mění. 

Kulturní, historické 
a přírodní památky sice dál 
táhnou do středních Čech 
Pražany i zahraniční turisty, 
ale v kraji pevně zakotvily 
i významné průmyslové 
podniky. A není to jen mla-
doboleslavská Škodovka. 
Nově se tam usazuje i věda. 
V „polygonu“ obcí Dolní Bře-
žany – Vestec vzniká unikátní 
koncentrace inovativních 
institucí, jako jsou laser ELI, 
centra HiLASE nebo BIOCEV 
a na ně už se nabalují i tech-
nologické firmy.

Středočeský kraj spolu 
s Prahou jsou jedinými 
regiony v republice, kde mzdy 
převyšují celorepublikový 
průměr. Průměrná měsíční 
mzda čítá 28 042 korun. Kraj 
má také – opět kromě Prahy 

– nejhustší a nejpřetíženější 
dopravní síť v republice. Přes 
jeho území vedou do hlavního 
města historicky radiálně 
uspořádané hlavní železniční 
i silniční tranzitní sítě. Nej-
větší problém regionu tedy 
není nutné dlouho hledat.

Pražský okruh, kamiony, 
Parkovací zóny
Ranní kolony zná každý Stře-
dočech, který za prací dojíždí 
do hlavního města, hlavně to 
platí pro ty z Prahy-východ 
a z Prahy-západ. Nadávají, ale 
jsou víceméně zvyklí. Výhrůž-
ka metropole, že zakáže vjezd 
autům delším než dvanáct 
metrů, je ale na ně už příliš. 
Pokud by Praha kamionovou 
dopravu skutečně zakázala, 
nejspíš by to znamenalo to-
tální kolaps nejen v Říčanech, 
ale i v dalších obcích na jiho-
východ od Prahy – v Úvalech, 
Jirnech, Škvorcích… 

Brojit proti takovému 
plánu je teď hlavním úkolem 
hejtmana Miloše Petery. 
Ten tvrdí, že s případným 
zákazem vjezdu kamionů do 

Středočeši zápasí s dopravou
n Leží uprostřed Čech a jeho štěstím 
i prokletím je, že obklopuje hlavní 
město Prahu. Velikostí, počtem obcí 
i obyvatel patří mezi největší v Česku, 
a přesto nemá ani sídelní město. 
Seznamte se, to je Středočeský kraj.

i pro dopravu v této části 
kraje. Dostat se ráno na D8 je 
problém už dnes, běžné jsou 
až tříkilometrové kolony.

sucho, občas moc vody
Po jižní Moravě patří Středo-
český kraj k nejsušším v celé 
republice. A to je problém, 
kolem kterého se zatím spíše 
přešlapuje. Reálné obrysy 
snad má stavba dvou menších 
retenčních nádrží u Šanova 
na Rakovnickém potoce 
a u sousedních Senomat na 
Kolešovickém potoce, celkem 
o objemu 1,2 milionu metrů 
krychlových vody. Vzniknout 
by měly do roku 2022, stát do 
nich hodlá investovat asi 153 
milionů korun. 

To hejtmanství vítá, 
zatímco plán vybudování 
přehrady na řece Berounce 
pod tlakem široké odborné 
i laické veřejnosti nakonec 
odmítlo a názor nehodlá 
měnit ani žádný z kandidátů 
na hejtmana. Nedořešeným 
a zásadním tématem však 
protipovodňová opatření jsou 
dál. Protipovodňové zábrany 
chybějí, a ty, které už byly 
v kraji vybudované, nejsou 
všude funkční.

nekonečný had. 
Projet od Mladé 
Boleslavi k Praze 
rychlostní silnicí R10 
vyžaduje značnou 
trpělivost.

Jana Havligerová

strany připravila
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Prahy počítá a je na jednání 
o něm připraven. Kdyby se 
zákaz opravdu stal skutkem, 
kraj by jako účastník správní-
ho řízení záměr napadl. Podle 
hejtmana by veškeré proti-
kroky měly odkladný účinek.

Úmysl Prahy je ale spíše 
aktem zoufalství. Jeho jméno 
je Pražský okruh. Tlak, který 
pražští radní vyvíjejí, má už 
i první výsledek – premiér 
Bohuslav Sobotka potvrdil, že 
silničáři by mohli jihovýchod-
ní část obchvatu Prahy začít 
stavět do roku 2019. Nebez-
pečí hrozící Středočechům 
ovšem zatím trvá a Petera 
v pracovní skupině pro 
dostavbu Pražského okruhu 
bude muset bojovat.

záchytná Parkoviště
Otevřený účet mají Středo-
češi s Pražany i kvůli nově 
vzniklým parkovacím zónám 
v pátém a šestém pražském 
obvodě. Teď si stěžují, že 
Praha pro ně nevybudovala 
záchytná parkoviště. Jenže, 
jak říká krajská opozice, más-
lo má na hlavě i středočeské 
hejtmanství. 

Záchytná parkoviště by 
podle Starostů i TOP 09 měla 
vznikat i na vlakové trase do 
Prahy, ale kraj nezve starosty, 
aby si řekli, kdo má jaký in-
vestiční záměr. Zkrátka chybí 
koordinace. 

Vedení Prahy má o jednání 
se Středočechy zájem. Hlavně 
pak o budování záchytných 

parkovišť P+R. Prostřednic-
tvím Prahy by na jejich vybu-
dování mohly jít z evropských 
fondů až dvě miliardy korun. 
Hlavní město by se mohlo 
spolupodílet například na 
stavbě v Roztokách u Prahy. 
Tam by řidiči mohli nechat 
své vozy a do centra Prahy 
dojet vlakem.

Těsně před volbami přišlo 
středočeské hejtmanství 
s dalším velkým slibem – vy-
budováním tramvajové trasy 
do Prahy. Navazovala by na 
metro D, a vedla z hlavního 
města do Vestce a Jesenice.

hluk, Průvodní jev‚ 
Přetížených cest
Hygienikům si lidé ve 
středních Čechách nejčastěji 
stěžují na hluk. Bylo tomu tak 
v loňském roce, v letech před-
chozích a výjimkou nebude 
ani rok letošní. „Problém 
s hlukem v kraji je obrovský. 
Jeho hlavním původcem je do-
prava. Týká se to jak silnic, tak 
letišť, jako je Ruzyně či letiště 
v Odoleně Vodě. Kraj hlukem 
trpí dlouhodobě,“ potvrzuje 
ředitelka krajské hygienické 
stanice Jarmila Rážová.

A rozšíření letiště v Odole-
ně Vodě je i jedním z neural-
gických bodů kraje. Vedení 
města se rozšíření usilovně 
brání, prosazuje stavební 
uzávěru v místě, kde by se 
měla stavět mimoúrovňová 
křižovatka s dálnicí D8. Ta 
je pro letiště klíčová. Ovšem 
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Anketa

1.  co střední čechy v příštím volebním období 
nejnaléhavěji potřebují?

2.  co by měl kraj udělat nebo zlepšit při 
podpoře podnikatelů a zaměstnanosti?

3.  v čem vidíte největší úspěch a neúspěch 
současného vedení kraje?

Petr tiso,  
lídr kandidátky TOP 09

1. Jasnou vizi a jí odpovídající 
propracovanou strategii, 

na které bude politická shoda, 
a která díky tomu bude mít 
přesah přes několik volebních ob-
dobí. Kraj se oblasti dlouhodobého 
rozvoje nevěnuje dostatečně, postu-
puje nahodile, chaoticky, přešlapuje na 
místě, pracuje v takovém udržovacím módu 
a důsledkem bohužel je, že stagnuje. Z krátkodobého hlediska se 
potřebuje zhostit akutních problémů především v oblasti dopravy, 
musí ozdravit své hospodaření, zajistit co největší objem externích 
zdrojů pro svůj rozvoj, zejména z fondů EU. Podstatně musí zvýšit 
investiční aktivitu do infrastruktury.

2. Kraj má možnost a také povinnost postarat se hlavně o dvě 
oblasti, a to o kvalitní infrastrukturu a úroveň i strukturu 

vzdělání lidí. Obojí je pro rozvoj podnikání naprosto zásadní. 
Dopravní infrastruktura a kvalitní hromadná doprava jsou důležité 
pro dobrou mobilitu. Vzdělání je zase základem kvalifikace lidí – jak 
podnikatelů, tak i zaměstnanců. Samozřejmě k tomuto uvedenému 
základu přistupují další dílčí opatření, například krajské programy 
pro podporu podnikání, lákání zajímavých investorů do kraje. S tím 
souvisí záměr TOP 09 na zřízení krajského poradenského místa pro 
získávání dotací.

3. Nezvýšilo se zadlužení kraje. Jinak je ale výsledek žalostný. 
Nevyřešených problémů je příliš – není dokončen Pražský 

okruh a další klíčové dopravní stavby, nestavějí se ani záchytná 
parkoviště v okolí Prahy, nepochopitelné je, že dosud není propojena 
hromadná doprava s pražskou do jednoho celku. Struktura průmyslu 
a služeb v kraji se dále rozvíjí směrem k montovnám a překladištím, 
nikoli k moderní ekonomice založené na znalostech. Finanční problé-
my mají oblastní nemocnice. Kraj rovněž selhává v koordinační roli 
v oblasti územního plánování – pod betonem 
rychle mizí úrodná půda... A tak bychom 
mohli pokračovat.

tomáš březina,   
majitel společnosti Best

1. Již několik minulých, 
nepochybně i budoucích 

volebních období potřebuje řešit 
velmi tíživou dopravní situaci. Aneb 
vyřešit či aspoň skutečně řešit dopravu 
mezi Prahou a Středočeským krajem.

2. Po celou dobu existence krajů – obecně – marně tápu po 
smyslu jejich existence. Velmi stručně: kraje nemají vlastní 

ekonomickou subjektivitu a z toho vyplývající významnou politickou 
subjektivitu. Nemají proto žádné faktické výkonné pravomoci, nemo-
hou ani mít vlastní reálný vliv na cokoli. Jejich politický i ekonomický 
vliv je pouze přenášený z celostátní politiky. Jsou průtokovým spo-
třebičem peněz, tedy nesmírně drahým nadbytečným mocenským 
a byrokratickým centrem. Nejlépe by udělaly, kdyby samy iniciovaly 
svoje rozpuštění a potřebnou změnu ústavního pořádku.

3. Pouze neúspěch – protože je ani nenapadlo konat dle mého 
názoru v předchozí odpovědi.

Pan „neviditelný“
Chlubí se, že je přítelem 
Miloše Zemana, a stejně jako 
prezident republiky sází na 
spolupráci s Čínou. Sociál-
nědemokratický hejtman 
Středočeského kraje Miloš 
Petera navázal užší kontakty 
s čínskou provincií Sečuán 
a podepsal dohodu o spolu-
práci s firmou Changhong. 
Ta už deset let provozuje 
továrnu na televize v Nym-
burce a chce ji dál rozvíjet, 
a kromě toho by se měla po-
dílet na vybudování nového 
výzkumného centra v kraji. 
Celkem by měla investovat 
půl miliardy korun.

Ve volbách hejtman 
mimo jiné vsadil na téma 
migrace. Už v dubnu kvůli 
tomu zorganizoval cviče-
ní bezpečnostních složek 
kraje. Migranti ovšem nebyli 
k mání, a tak přišla na řadu 
simulace. Podle ní zadržela 
jihomoravská policie tři tisí-
ce běženců, a jelikož nebyla 
schopna situaci zvládnout, 
tři sta ze zadržených přene-
chala středním Čechám… 

Začátkem července se pak 
na sociálních sítích a v před-
volebních novinách objevila 
Peterova společná fotografie 
s ministrem vnitra Milanem 

Pramen čsú, Czech Credit bureau, závěrečný účet kraje

Absence celkové 
dlouhodobé vize pro 
kraj je nejčastější 
výtkou Peterových 
oponentů.

Chovancem s heslem „Ochrá-
níme kraj před imigrační 
vlnou“. Jak hejtman říká, 
snaží se maximálně věnovat 
bezpečnostním otázkám 
a spolupráci s policií, proto-
že kraj musí být připraven 
čelit všem bezpečnostním 
rizikům.

Opozice ovšem soudí, že 
by se měl přednostně věno-
vat jiným problémům regio-
nu. Dlouhodobě jsou podle ní 
v katastrofálním stavu silni-
ce, což je záležitost spadající 
přímo do hejtmanovy gesce. 

V dobrém stavu nejsou ani 
středočeské nemocnice, kraj-
ské zdravotnictví, základní 
a stěžejní část správy kraje, 
podle ní postrádá jakékoli 
směřování. Absence celkové 
dlouhodobé vize pro kraj je 
ostatně nejčastější výtkou 
Peterových oponentů. Ti 
jsou také přesvědčeni, že 
hejtman je nevýrazný, téměř 
neviditelný.

Petera do funkce nastoupil 
teprve přede dvěma lety, kra-
jem v té době stále ještě otřá-
sala kauza bývalého hejtma-
na Davida Ratha. A jeho 
zvolení provázely nejasnosti. 
Na postu vystřídal stranic-
kého kolegu Josefa Řiháka, 
který rezignoval, opozice pro 
Peteru nezvedla ruku právě 
kvůli jeho spojení s Rathem. 
Navíc byla nespokojená s tím, 
že nikdo nevysvětlil, proč Pe-
terův předchůdce hejtmanské 
křeslo opustil. Výměnu v čele 
hejtmanství tak označila za 
výsledek třenic uvnitř ČSSD. 
Jak tehdy prohlásil kolínský 
starosta Vít Rakušan (STAN 
a TOP 09), šlo o věci mezi 
sociální demokracií a zemí. 
Nicméně situaci v kraji se Pe-
terovi podařilo uklidnit a svůj 
post hodlá obhájit.

Ve středních Čechách podalo 
kandidátku pro krajské volby 
20 uskupení, o jedno méně 
než před čtyřmi lety. Obhajo-
vat funkci bude sociálněde-
mokratický hejtman Miloš 
Petera. ČSSD kraji vládne 
spolu s komunisty. 

Proti němu se postaví za 
ANO první místopředsedky-
ně Sněmovny a benešovská 
radní Jaroslava Jermanová. 
Hnutí starostů a nezávislých 
nasadilo kolínského starostu 
a krajského zastupitele Víta 
Rakušana, TOP 09 náměst-
ka šéfa podolské porodnice 
Petra Tisa. ODS vede do voleb 
starosta Líbeznic u Prahy 
Martin Kupka, komunisté no-
minovali krajského radního 
pro kulturu Zdeňka Štefka. 
Ten se zároveň bude ucházet 
o hlasy voličů v senátních 
volbách na Mělnicku. Volební 
jedničkou společné kandidát-
ky lidovců, SNK-ED a zele-
ných bude bývalý starosta 
Příbrami Josef Vacek.

Do voleb jde i několik 
uskupení, která se stavějí 

proti migraci či islámu: 
Koalice Úsvit s Blokem proti 
islamizaci, koalice Ne ilegální 
imigraci – peníze raději pro 
naše lidi, koalice Dělnická 
strana sociální spravedlnos-
ti – Imigranty a islám v ČR 
nechceme! 

Krajské volby ve Středočes-
kém kraji v roce 2012 vyhrála 
ČSSD před KSČM a ODS. 
Ze 65 mandátů jich sociální de-
mokraté získali 20, komunisté 
o jeden méně a občanští demo-
kraté 16. TOP 09 a Starostové 
mají deset zastupitelů.

Středočeský 
kraj

Počet obyvatel

1 329 951
Nezaměstnanost

4,56 %

hospodaření v roce 2015 (miliony korun)

Příjmy

20 670
Hospodářský výsledek 

198

Výdaje

20 472
Zadlužení 

2814

kdo také kandiduje
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n Česká energetická 
skupina si opakovaně 
dokázala půjčit za 
negativní úrokovou 
sazbu. Ovšem od 
evropských bank. Ty 
české umějí přinejlep-
ším černou nulu.

Jaroslav Bukovský

Firemní úvěr se záporným 
úrokem už není nereálnou 
teorií. Dokonce vícekrát si 
s minusovým znaménkem 
půjčovala skupina ČEZ. Úvě-
ry v eurech získala od banky 
působící na evropském 
trhu. Domácí banky zatím 
dokážou úrok jen přiblížit 
nule – dlužníci s nejlepší 
pověstí jej dostanou v řádu 
desetin procenta. Na druhé 
straně je třeba připomenout, 
že záporné sazby pro ČEZ se 
rovněž počítají jen na deseti-
ny procenta.

„Opakovaně se nám stalo, 
že jsme přijali krátkodobé 
úvěry za negativní úrokové 
sazby,“ uvedl mluvčí ČEZ 
Ladislav Kříž bez dalších po-
drobností. Skupina v minu-
losti čerpala v Evropě úvěry 
například u nizozemské 
ING, italské Intesa Sanpaolo 

nebo britské Barclays. Podle 
ekonomů i českých podnika-
telských svazů je ČEZ proza-
tím zřejmě jedinou českou 
firmou, která si za záporný 
úrok dokázala půjčit. 

Negativní sazba u firem-
ních úvěrů nemusí být podle 
odborníků nutně paradox. 
„Teoreticky si to umím 
představit. Komerční banky 
v eurozóně si mohou půj-
čit u Evropské cen-
trální banky za 
záporný úrok. 
Pokud tyto 
peníze pošlou 
dál, mohou se 
o svůj výnos 
z takové ope-
race podělit 
s klienty,“ vy-
světluje expert 
Moody’s Analytics 
Tomáš Holinka. ECB 
nabídla dotované půjčky 
bankám letos v červnu, za 
vyčerpaný úvěr inkasují ko-
merční finanční domy úrok 
až čtyři desetiny procenta. 

Reálným úrokovým dnem 
zůstává nicméně pro většinu 
tuzemských firem nula. 
„Kombinací úvěru a měno-
vého swapu jsme se dostali 
na technickou nulu, reálné 
náklady na úvěr jsou mírně 
vyšší,“ uvádí Daniel Hruška, 

finanční ředitel valašské 
chemičky Deza ze skupiny 
Agrofert. Nabídku firma do-
stala od banky na domácím 
trhu. Po nule sahají i další. 
„Setkali jsme se s něko-
lika případy, kde se cena 
krátkodobých cizích zdrojů 
pohybovala i v desetinných 
hodnotách,“ říká ekonom 
Svazu průmyslu a dopravy 

Bohuslav Čížek.
Záporný úrok je 
pro tuzemské 

banky zatím 
tabu. „Naše 
úvěrové 
smlouvy 
standardně 
obsahují ujed-
nání, podle 

něhož v přípa-
dě záporných re-

ferenčních sazeb, 
jako jsou Pribor či 

Euribor, jsou úvěry úročeny 
nulovou úrokovou sazbou,“ 
připomněla například 
Kristýna Havligerová z České 
spořitelny. České bankovní 
domy si v červenci podle 
centrální banky účtovaly za 
firemní úvěry bez rozlišení 
velikosti průměrný roční 
úrok 3,02 procenta, tedy 
nejméně od roku 2010, kdy 
se tato statistika začala 
sledovat. 

ČEz si poprvé 
půjčil se ziskem

ČEZ si  
zatím zřejmě  

jako jediný mohl  
půjčit za záporný úrok.  
Pro ostatní české firmy  
je reálné úrokové dno

0 %.
,

tramvaj EvO 1 vyjela v Mostě na pravidelnou linku. První 
bezbariérový vůz ve městě je klimatizovaný a nabízí Wi-Fi zdar-
ma. V modernizaci tramvají, jejichž průměrné stáří činí 28 let, 
chce Dopravní podnik měst Mostu a Litvínova pokračovat. 

PrVní bezbariéroVá 

Fo
to

 č
tk

V Kunovicích letos  
vyrobí čtyřicet letadel
Firma Czech Sport Aircraft, 
český výrobce lehkých spor-
tovních letadel z Kunovic, 
letos prodala dvacet letou-
nů PS-28 Cruiser a Sport-
Cruiser. Loni vyrobila  
31 strojů. Do konce roku se 
počítá s dalšími dodávkami 
do Evropy a do Spojených 
států, takže firma vyrobí 
celkem čtyřicet letadel. 

C&A Moda se v Česku 
vymanila ze ztrát 
Zisk dvacet milionů korun 
vykázal v Česku ve finan-
čním roce 2015/2016 oděvní 
řetězec C&A Moda. V před-

chozím účetním znamenala 
firma ztrátu 32 milionů ko- 
run. Tržby řetězce, jenž 
v Česku provozuje 42 ob- 
chodů, se téměř nezmě-
nily a zůstaly na úrovni 
2,6 miliardy korun. Letos 
otevřel prodejnu v Přerově 
a uzavřel pražskou pobočku 
v OC Plaza.

Investice do nemovitostí 
klesly o čtvrtinu 
Do kancelářských, prů-
myslových a obchodních 
nemovitostí v Česku vložili 
investoři v prvním pololetí 
23,7 miliardy korun, mezi-
ročně o 25 procent méně. 
Ve druhém čtvrtletí dosáhl 
objem investic 10,6 mi- 

liardy korun, v meziročním 
srovnání o osm procent 
více. Vyplývá to ze studie 
poradenské společnosti 
Colliers International.

Broker Consultingu 
stouply tržby o desetinu 
Celkem 502 milionů korun 
utržila v prvním pololetí 
v Česku a na Slovensku 
finančně poradenská skupi-
na Broker Consulting , což 
znamená vzestup o deset 
procent. Konkurenčnímu 
Fincentru vzrostly tržby 
v Česku a na Slovensku 
meziročně o šest procent 
na 812 milionů korun, firmě 
Partners klesly o 43 milionů 
na 483 milionů korun. /čtk/

Krátce

Patrně do konce příštího 
roku by měli dělníci poprvé 
kopnout do země v místech, 
kde bude stát obchvat Čes-
kých Budějovic.

Projekt se podle aktuálního 
rozhodnutí dostal na seznam 
prioritních staveb minister-
stva dopravy a nemusí mít 
nový posudek vlivu na ži-
votní prostředí EIA, který by 
stavbu oddálil o několik let. 
Původně se hovořilo o roku 
2019. Na setkání, kterého se 
vedle zástupců Jihočeského 
kraje a Ředitelství silnic 
a dálnic zúčastnili i sta-
rostové dotčených obcí, to 

prohlásili členové Sdružení 
pro výstavbu D3 a D4.

Podle šéfky českobudějo-
vické pobočky Ředitelství sil-
nic a dálnic Vladimíry Hruš-
kové stále pokračují výkupy 
pozemků na stavby obchvatu. 
Na polovině projektu stát 
získal už 88 procent plochy 
a ve druhé polovině má podle 
Hruškové podepsáno zhruba 
58 procent ploch. Smlouvy 
k zisku dalších zhruba třiceti 
procent ploch jsou připra-
vené a před podepsáním. 
Několik pozemků bude nebo 
již bylo vyvlastněno. /čtk/
 více E15.cz

v budějovicích začne 
stavba obchvatu

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/obchvat-kolem-ceskych-budejovic-se-zacne-stavet-do-konce-2017-1320605
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n Hotelová asociace 
se dlouhodobě pře se 
zástupci autorů o vý-
počet poplatků.

Jan Šindelář

Nedávno oznámené zvýše-
ní autorských poplatků od 
příštího roku hnulo žlučí 
hoteliérům. Zatím 
zřejmě nejdál zašel 
majitel horského 
hotelu Portáš 
na Valašsku 
Daniel Václa-
vek, který na 
návrh nové 
smlouvy od 
Ochranného 
svazu autor-
ského reagoval 
odstraněním 
televize ze společenské 
místnosti. Byla to poslední 
televize v hotelu, který se tele-
vizí i rozhlasových přijímačů 
postupně zbavoval v posled-

ních třech letech. „Platili jsme 
dříve jen OSA okolo 4,5 tisíce 
korun ročně, což se neměnilo 
ani s ubývajícími přístroji. 
Teď by to už bylo přes pět 
tisíc ročně za jediný televizor 
ve společenské místnosti,“ 
uvedl Václavek. Další tisíce 
platil hotel Intergramu, dal-
šímu z kolektivních správců 
autorských práv. Oznámené 

zvýšení taxy o třicet 
až padesát procent 

„nehodlá akcepto-
vat už z princi-
pu“.

Podle šéfa 
Asociace ho-
telů a restau-
rací Václava 

Stárka je Portáš 
zřejmě první 

hotel, který takto 
reagoval. „Dá se ale 

čekat něco podobného 
i u dalších provozovatelů. 
Spíše to ale budou menší 
hotely, zejména na hory se 
lidé většinou nejezdí dívat 

Hoteliér vyhodil televize kvůli poplatkům

OSA uvádí, že  
autorské poplatky 

představují nanejvýš 

0,5 %  
provozních nákladů 

ubytovacích  
zařízení.

Mezi autory a hoteliéry 
dlouhodobě panuje napětí 
kolem poplatků. Asociace 
hotelů a restaurací považuje 
za zákonnou hranici 90 korun 
za televizor měsíčně, což je 
polovina koncesionářského 
poplatku za televizi a rozhlas 
(135 + 45 korun). Autorské svazy 
ale prosazují vyšší sazebníkové 
ceny. Asociace rozdíl mezi 
taxami posílá na zvláštní účet 
pro případ, že by prohrála soud, 
byť justice zatím nedostala 
žádné podání. Nečlenské hotely 
z obav ze sankcí vesměs platí 
požadované peníze.

spory o autorské 
poplatky

Váš autorizovaný partner:

AUTO JAROV
 Osiková 2, 130 00 Praha 3 
 251 002 306
 www.autojarov.cz

AUTO JAROV - KUNRATICE
 Vídeňská 126, 148 00 Praha 4 
 251 002 824
 www.autojarov-kunratice.cz

• Bonus až 30 000 Kč při využití výhodného financování AUTO JAROV
• Bonus až 10 000 Kč při výkupu vozu na protiúčet
• Věrnostní zákaznická karta AUTO JAROV
• Prodloužená záruka

Fotografie jsou ilustrativní.

SEAT Leon ST
1,2 TSi, 1,6 TDi, Reference

X-PERIENCE, r.v. 2015

Cena již od

379 900 Kč 
vč. DPH

Cena již od

699 900 Kč 
vč. DPH

ŠKODA Superb 
Style, L&K, 2,0 TSi, 2,0 TDi, 

DSG, 4x4, r.v. 2015

Cena již od

719 000 Kč 
vč. DPH

Audi A5 Sportback
2,0 TDi, Multitronic

r.v. 2015

NAVÍC VÝHODNÉ BONUSY:

Skladové vozy v AUTO JAROV 
za výjimečné ceny.
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průkOpník. Majitel hotelu Portáš se televizorů a rádií postupně 
zbavoval tři roky. nakonec odstranil i poslední televizi.
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na televizi,“ předpokláldá 
Stárek. Ne každý ale může 
televize z pokojů odstranit. 
U vícehvězdičkových zařízení 
hosté televize předpokládají. 
„To se ale změní velmi rychle 
s nástupem nových techno-

logií,“ doplnil Stárek. OSA se 
nedomnívá, že hotely mají 
důvod ke stížnostem. Podle 
jejích průzkumů představují 
autorské poplatky nanejvýš 
půl procenta provozních 
nákladů. „Pokud se podíváme, 

jaké procento z celkových ná-
kladů činí autorské odměny, 
nedomníváme se, že důvodem 
technologické změny je výše 
autorských odměn,“ sdělil šéf 
OSA Roman Strejček. 



Nabídka hypoték krytých ze 
sta procent hodnotou nemo-
vitosti od října na základě 
doporučení České národní 
banky skončí. Takovou 
hypotéku si ostatně pořizuje 
jen malý podíl 
klientů a ani 
s blížícím se 
koncem se zájem 
o ně nezvýšil. Vy-
plývá to z ankety 
mezi největší-
mi peněžními 
ústavy. 

„Zájem 
o stoprocentní 
hypotéky byl 
minimální a ani 
v současné chvíli 
nezaznamená-
váme změnu 
tohoto trendu,“ uvedla 
mluvčí Raiffeisenbank 
Petra Kopecká. Hypoteční 
banka jich má dlouhodobě 
v portfoliu do pěti procent. 
„Zvýšený zájem v souvislosti 
s doporučeními České ná-
rodní banky nepozorujeme,“ 

doplnila mluvčí HB Marie 
Mocková. V UniCredit Bank 
byly stoprocentní hypotéky 
vždy záležitostí pod jedním 
procentem v portfoliu. „Zá-
jem o stoprocentní hypotéky 

stagnuje už delší 
dobu a je to dáno 
vyššími úroko-
vými sazbami. 
Klienti jsou si vě-
domi, že musejí 
do bydlení vložit 
nějakou částku 
do začátku, proto 
využívají spíše 
hypotéky do  
85 procent hod-
noty půjčky,“ 
uvedl mluvčí 
banky Petr 
Plocek. 

Také v České spořitelně 
mají stoprocentní hypoté-
ky na portfoliu úvěrů na 
bydlení minimální podíl. 
Valná většina hypoték po-
krývá i nadále sedmdesát až 
osmdesát procent hodnoty 
nemovitosti. /čtk/  Více E15.cz
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n Státu se daří bojo-
vat proti nelegálnímu 
trhu s lihovinami. Po-
díl černého trhu klesl 
na osm procent, což 
je téměř pětkrát méně 
než v roce 2004. 

Dušan Kütner

Razantní změnu v přístupu 
k černému trhu s alkoholem 
vyvolala právě před čtyřmi 
roky metanolová aféra. Stát 
tehdy vyslyšel letité stesky 
výrobců a distributorů 
lihovin, začal tvrději potírat 
černý trh a uspěl. Oproti 
prohibičnímu roku 2012 
klesl černý trh na třetinu, 

oproti roku 2004 na pěti-
nu. „Opatřeními státu se 
podařilo černý trh výrazně 
omezit. Stále ale existuje,“ 
uvedl viceprezident Unie 
výrobců a distribu-
torů lihovin Jiří 
Štětina a sou-
časně ředitel 
pro střední 
a jihovýchod-
ní Evropu 
společnosti 
Rémy Coin-
treau.

Podíl černého 
trhu činil před 
deseti lety téměř 
37 procent. Srazit se jej po 
metanolové aféře podařilo 
novými zákony o povinném 
značení lihu, zavedením 

povinného kamerového 
dohledu ve skladech s lihem 
či zavedením povinných 
kaucí a koncesí pro výrobce, 

dovozce a distributory 
lihovin. Velikost 

nelegálního trhu 
odhaduje unie 

na základě 
rozdílu mezi 
celkovými 
tržbami 
podle statistik 
ministerstva 

financí a výší 
tržeb, jaká by 

měla být podle cel-
kové spotřeby, kterou 

odhaduje Český statistický 
úřad. V roce 2004 tento roz-
díl činil tři miliardy korun, 
v tragickém roce 2012 pak 

Černý trh s alkoholem 
zažil prudký propad

Nelegální trh
s lihovinami loni dosáhl 
podle odhadu výrobců

646
milionů korun. To je

pětkrát méně než před 
deseti lety.

Kupte si od světluščích dobrovolníků tykadla, náramek se svítícím nápisem nebo 
propisku a pomozte nám rozzářit ulice našich měst.
  
Děkujeme, Vaše pomoc nevidomým je vidět!

www.svetluska.net             www.svitis.cz   #svitis

generální partner hlavní partnerzřizovatel a mediální partner mediální partner pořadatel

Vaše Světluška

Rozsviťte se Světluškou
svět nevidomých!
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dvě miliardy. Loni to bylo už 
jen 646 milionů. 

Na pokles černého trhu 
ukazuje i to, že spotřeba 
alkoholu v posledních letech 
stagnuje na zhruba 2,6 až  

2,7 litru čistého lihu na oso-
bu a rok, ale výběr spotřební 
daně roste. Lidé tedy více 
nakupují na legálním trhu.

Podle unie ale zůstávají 
nevyřešené tři problémy. 
Nedovolená výroba lihovin 
stále není trestným činem, 
ale jen přestupkem. V obcho-
dech se dál prodávají lihovi-
ny, jejichž cena je nižší než 
prostý součet spotřební daně 
a DPH. V restauracích se dál 
objevují výrobky z pěstitel-
ských pálenic, které nelze 
prodávat a které mají sloužit 
jen pro osobní spotřebu.

banky: stoprocentní 
hypotéku si pořizuje 
minimum klientů

Podíl černého trhu s lihovinami na celkové spotřebě  
(v procentech)

 Pramen Unie výrobců a distributorů lihovin

40
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15,9

v září 2012 vypukla  
metanolová aféra

v únoru 2014 zemřel poslední člověk 
spojovaný s metanolovou kauzou

2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015

36,8

8,2

25,3

U České 
spořitelny valná 
většina hypoték 
nadále pokrývá 
sedmdesát 
až osmdesát 
procent hodnoty 
nemovitosti.

http://zpravy.e15.cz/byznys/finance-a-bankovnictvi/banky-stoprocentni-hypoteku-si-porizuje-jen-minimum-klientu-1320598


n O 48 procent navy-
šují antidumpingová 
cla dovoz čínských 
panelů do EU. I přesto 
se to ale společnosti 
Jinko Solar vyplatí.  

Jan Stuchlík

Obrana před dovozem lev-
ných čínských solárních pane-
lů, kterou si před třemi roky 
vydupali evropští výrobci, se 
hroutí.  Účast na dobrovol-
né dohodě mezi Evropskou 
komisí a zhruba stovkou 
čínských výrobců o vývozních 
kvótách a minimální dovozní 
ceně vypověděl čínský solární 
obr Jinko Solar. Na dovoz 
jeho panelů do Evropy se teď 

budou vztahovat antidumpin-
gová cla, která dovozní cenu 
navýší o 48 procent.

I tak se to Číňanům prý 
vyplatí. „Aktuální dohoda 
o minimálních dovozních ce-
nách už neodpovídá situaci na 
trhu. Průměrné ceny panelů 
na všech velkých evropských 
trzích klesají a ohrožují 
naši konkurenceschopnost. 
Teď budeme v lepší pozici,“ 
vysvětluje šéf Jinko Solar Li 
Sien-te. Už na konci loňského 
roku se ke stejnému kroku 
odhodlala světová jednička 
v produkci panelů, čínská 
Trina Solar.

Evropa nutí Číňany dovážet 
panely za minimální cenu 
56 eurocentů za instalovaný 
watt. Ve světě se přitom už 
ceny blíží 40 centům. Luc 

Grare, viceprezident společ-
nosti REC Solar, pro PV-Maga-
zine uvedl, že ceny tlačí dolů 
obrovské nadměrné kapacity 
čínských výrobců. Ti přišli 
o odbyt na domácím trhu, 
neboť čínská vláda osekala 
podporu nových elektráren. 
Obchodníci, kteří se na ev-
ropském trhu pohybují, tvrdí, 
že firmy, které vypověděly 
dohodu, mohou nyní do Evro-
py prodávat panely se ztrátou 
a i po započítání sankčního 
cla se dostanou výrazně pod 
minimální dovozní cenu, 
kterou se až dosud řídily. 

Sama EK už ze seznamu 
účastníků cenové dohody 
vyřadila více než desítku čín-
ských výrobců, kteří ujednání 
porušovali. Další výrobci, jako 
třeba Amerisolar, jsou pode-

trhy & světová ekonomika www.e15.cz | 9 |

O více než pět procent na 
téměř dvouměsíční minimum 
se propadly akcie společnosti 
Samsung Electronics. 

Důvodem jsou problémy 
s baterií v telefonu Galaxy 
Note 7. 

Hodnota společnosti se tak 
snížila přibližně o 280 miliard 
korun.

Galaxy note 7 drtí  
akcie samsungu

Tesla mění autopilota, aby zabránila fatálním nehodám 

Poloautomatický systém řízení, který využívají automobily 
Tesla, bude aktualizován. Šéf automobilky Elon Musk očeká-
vá, že by aktualizace měla zabránit tomu, aby se udála podob-
ná smrtelná nehoda jako v květnu.                                   více e15.cz

Britové budou platit plastovou pětilibrovkou

Portrét britského válečného premiéra Winstona Churchilla 
bude zdobit novou britskou pětilibrovou bankovku, která do 
oběhu vstupuje od dnešního dne. Bankovka je vytištěna na 
polymeru, tenké ohebné plastové fólii, považované za čistější, 
bezpečnější, proto její životnost může být až o pět let delší. 

Správce firemních flotil LeasePlan zvýšil zisk

O šest procent po odečtění jednorázových položek vzrostl 
v prvním pololetí zisk společnosti LeasePlan, která je globál-
ním lídrem v oblasti správy firemních automobilových flotil. 
Počet automobilů ve správě firmy vzrostl o 70 tisíc vozů na 
1,62 milionů. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,101

Čína 1 3,604

Dánsko 1 3,631

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,610

Japonsko 100 23,628

Kanada 1 18,360

Maďarsko 100 8,719

Norsko 1 2,915

Polsko 1 6,214

Rusko 100 37,010

Švédsko 1 2,827

Švýcarsko 1 24,715

Turecko 1 8,074

USA 1 24,074

Velká Británie 1 31,989

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 12. 9. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 54,20 -3,13

ČEZ 425,00 -1,16

Erste Bank 713,10 -1,64

Fortuna 89,20 -0,17

Kofola 418,00 -1,46

KB 831,20 -1,28

Moneta 78,00 -0,19

O2 CR 234,00 -0,81

Pegas 791,10 -0,48

Philip Mor. ČR 12 764,00 -0,05

TMR 690,00 -1,00

Unipetrol 184,55 1,40

VIG 483,00 -1,81

Celkový objem (v tisících korun) 520 961,47

Akcie na pražské burze 12. 9. 2016 

levné soláry. 
Čínské spo-
lečnosti, které 
vyrábějí solární 
kolektory, mají 
v domovské zemi 
velký problém 
s odbytem. Chtějí 
proto za každou 
cenu exportovat 
na evropský trh, 
kde jsou schopny 
dosahovat 
podstatně nižších 
cen než evropští 
výrobci.   Fo

to
re

ut
er

s

samsung se 
zbavuje tisku
Za 1,05 miliardy dolarů ku-
puje americká počítačová 
společnost HP od jihoko-
rejského výrobce elektro-
niky Samsung Electronics 
jeho aktivity v oblasti 
tiskáren.

Prodej je součástí snah 
Samsungu zaměřit se více 
na své hlavní aktivity. 

HP díky akvizici tech-
nologií Samsungu posílí 
svou pozici na trhu s ko-
pírováním a tiskem, uvádí 
se v prohlášení firem. 

Koupí získá více než  
6500 patentů v oblasti 
tisku a 1300 vývojářů, na-
psala agentura Reuters. 

Transakce by měla být 
dokončena do 12 měsíců, 
v závislosti na schvá-
lení antimonopolními 
úřady. Po dokončení se 
Samsung zavázal k inves-
tici 100 až 300 milionů 
dolarů do akcií HP.  /čtk/               
více e15.cz

Čínští solárníci odmítají 
minimální cenu, volí cla

zřelí, že evropská pravidla 
obcházejí. 

„Ukazuje se, že dohoda 
o ochraně evropského 
trhu nefunguje. Navíc na 
evropský trh vnáší další 
nejistotu, za jaké ceny se 
tady panely budou prodá-
vat,“ říká Marek Farský, vý-
konný ředitel společnosti 
Photon Energy Technology, 
ze skupiny Photon Energy. 

Evropští distributoři 
a výrobci nakoupili zboží 
a komponenty k výrobě, na 
které není uvaleno sankční 
clo. Jeho cena je ale vyšší 
než ta, za kterou se může 
čínské zboží obcházející 
cenovou dohodu nebo 
antidumpingové opatře-
ní do Evropy dostat. „To 
může způsobit ztráty těm 
firmám, které dodržují 
evropská pravidla,“ dodává 
Farský. Kvůli cenovwé ne-
jistotě už některé evropské 
i české firmy musely dát 
k ledu plány na vybudová-
ní nových výrobních linek 
v Evropě.
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kamenováním satana, tedy házením oblázků na tři betonové sloupy v údolí Míná, začal 
včera poslední obřad rituálu Jamarat, součásti muslimské pouti do Mekky. Právě při přesunu 
k nim se loni ušlapalo a udusilo v davu přes dva tisíce lidí. Pouť by měla skončit ve středu. Včera 
také začal svátek oběti Eid al-Adha, při němž muslimové porážejí obětní zvířata.

MusliMské sVátky
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n Lidovci jsou na se-
verozápadě Německa 
po dlouhá desetiletí 
nejsilnější stranou 
a potvrdily to i tamní 
volby. Před týdnem 
triumfující AfD 
tady propadla.

Výsledek 
komunálních 
voleb, jež se 
v neděli ode-
hrály v němec-
kém Dolním 
Sasku, musí vlád-
ní Křesťanskodemo-
kratickou unii (CDU) 
těšit podstatně víc než před 
týdnem v Meklenbursku-
Předním Pomořansku. Strana 
spolkové kancléřky Angely 
Merkelové zvítězila se 34,4 
procenta hlasů, druzí sociální 

demokraté obdrželi 31,2 pro-
centa a Zelení skončili třetí 
s 10,9 procenta hlasů.  
Alternativu pro Německo 
(AfD) chce v zemské vládě  
a na radnicích jen 7,8 pro-
centa dolnosaských voličů, 

což krajně pravicovou 
stranu řadí až na 

čtvtrté místo. 
Nic na tom 

nezměnily ani 
dvouciferné 
zisky v někte-
rých městech 
a okresech.

CDU tak 
ve své baště 

obhájila vítěz-
ství z voleb v roce 

2011, přesto spolu 
se dvěma dalšími stranami 
s nejvyšším ziskem hlasů 
zaznamenala lehčí ztrátu. 
Volební účast byla vyšší než 
před pěti lety – 55,5 procen-
ta. /hý/  názory str. 11

merkelové CDU
tradičně uspěla 
v Dolním sasku

I když
lidovci

přesvědčivě zvítězili s

34,4
procenta hlasů, bylo to 

o tři procenta méně 
než před pěti 

lety.

n Politickou krizi ne-
dělní volby nezažeh-
naly, tvrdí experti.

Lídr poslední chorvatské 
vlády – konzervativní 
Chorvatské demokratické 
společenství (HDZ) – jasně 
vyhrál nedělní předčas-
né parlamentní volby. Ve 
151členném parlamentu 
získal 61 mandátů. Jeho ri-
valka Sociálnědemokratická 
strana (SDP) je zklamaná. Se 
svými 54 mandáty výrazně 
zaostala. 

Hora porodila myš. Tak 
charakterizoval výsledky 
hlasování profesor poli-
tických věd na Záhřebské 
univerzitě Ivan Šiber a vět-
šina expertů a médií s ním 
souhlasí. Obavy z možného 
pokračování politické krize 
v zemi se nerozplynuly.

novou vládu v Chorvatsku 
opět sestaví konzervativci

Cameron se rozhodl 
zcela skončit v politice
Bývalý britský premiér 
David Cameron se vzdal po-
slaneckého mandátu a v jeho 
okrsku Witney v hrabství 
Oxfordshire se tak musejí 
konat doplňovací volby. Při 
své premiérské rezignaci po 
červnovém referendu o EU 
přitom řekl, že v parlamentu 
setrvá až do dalších všeobec-
ných voleb. Včera prohlásil, 
že nechce být jako někdejší 
šéf vlády rušivým elemen-
tem pro kabinet premiérky 
Theresy Mayové a odvádět 
pozornost od její práce.

Saúdskoarabská koalice 
zabila civilisty, tvrdí OSN
Při náletech v severním 
Jemenu zahynulo 30 
lidí, dalších 17 jich bylo 
zraněno. Při úderu koalice 
vedené Saúdskou Arábií 
bylo zasaženo místo, kde 
Jemenci hloubí studnu. 
O bilanci útoku, který se 

stal o víkendu, informoval 
koordinátor humanitárních 
operací OSN v Jemenu. Mezi 
civilními oběťmi jsou podle 
něj také děti.

Lagardeová půjde před 
francouzský soud
Šéfka Mezinárodního 
měnového fondu Christine 
Lagardeová stane před 
soudem kvůli sporné arbit-
ráži z roku 2008, kdy byla 
francouzskou ministryní 
financí. Rozhodl o tom vče-
ra francouzský soud, když 
zamítl její odvolání.

Orbán: Brusel žene naši 
civilizaci do záhuby
Politický přístup Bruselu 
k současným výzvám a pro-
blémům povede pomalu, ale 
jistě k civilizační pohromě. 
Před maďarskými poslanci 
to na začátek podzimní-
ho zasedání parlamentu 
prohlásil premiér Viktor 
Orbán. /čtk/

Krátce

Na třetím místě totiž 
skončilo, tak jako loni, 
reformistické uskupení Most 
(které dosud tvořilo vládní 
koalici s HDZ), ale jenom se 
13 mandáty. To je o šest méně 
než po listopadových volbách 
a to znamená, že HDZ bude 
k sestavení vlády potřebovat 
ještě nejméně jednoho part-
nera, což nemusí být snadné.

Uskupení Most se loni 
zformovalo z nezávislých re-

gionálních starostů. Charak-
terizovalo se jako centristic-
ké. Pozice jazýčku na vahách, 
do níž se dostalo po řádných 
volbách, mu umožnila 
vybírat si mezi konzervativ-
ci a levicí. Přidalo se k těm 
prvním. Premiérem se stal 
Tihomir Oreškovič, úplný 
nováček v politice, nadstra-
nický a nadnárodní manažer 
z Kanady. Vládě pak stačil 
pouhý půlrok k tomu, aby 
ztratila podporu parlamentu.

Vůdce v neděli vítězného 
HDZ Andrej Plenkovič (na 
snímku) přesto věří, že se mu 
tentokrát podaří sestavit ka-
binet funkční. „Jsme otevření 
spolupráci se všemi strana-
mi, které jsou nám progra-
mově a světonázorově blízké. 
Zaručuji, že příští chorvatská 
vláda bude stabilní a evrop-
sky orientovaná,“ prohlásil 
včera. /gmp, čtk/Fo
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Kancléřka  
na vlásku
Křesťanští demokraté 
Angely Merkelové zůstávají 
nejsilnější politickou silou 
v Dolním Sasku. Rozhodly 
o tom komunální volby. Je to 
mnohem lepší výsledek než 
nedávno v zemských volbách 
v Meklenbursku-Předním 
Pomořansku. Tam skon-
čila CDU třetí za sociální 
demokracií a Alternativou 
pro Německo. Pikantní bylo, 
že z jednoho z tamních 
volebních okrsků kandiduje 
kancléřka do Spolkového 
sněmu. Spekulace, nakolik ji 
pomořanský debakl oslabí, 
na sebe nenechaly dlouho 
čekat. Dolnosaský výsledek 
tuto skepsi trochu koriguje. 
Otázka ale zůstává stejná 
– jaké jsou šance Angely 
Merkelové na čtvrté funkční 
období?

Klíčovým slovem je mig-
race. Konkrétně postoj, jaký 
k ní zastává kancléřka i její 
rivalové. Politika vůči imi- 
grantům dominovala zem-
ské debatě v Meklenbursku 
i komunální v Dolním Sasku. 
A není pochyb, že stěžejní 
bude také příští rok u „vel-
kých“ voleb do Bundestagu. 

Je předmětem sporu mezi 
sesterskými uskupeními 
CSU a CDU. Šéf CSU Horst 
Seehofer je celou kariéru 
tělem i duší hlavně Bavor, 
ale časy se mohou měnit. 
Seehofer stojí v čele největší, 
bohaté a velmi konzervativ-
ní německé země. Spravuje 
území, které zažilo důsledky 
„Willkommenskultur“ na 
vlastní kůži. V Bavorsku se 
cítí jako ryba ve vodě, tak 
proč to nezkusit i na spolko-
vé úrovni?

Seehofer celostátní politi-
ku zná, byl dvakrát spolko-
vým ministrem. A kancléřku 

za její „otevřenou náruč“ tvr-
dě peskuje. Ohání se rizikem 
propadu CDU/CSU – a myslí 
na sebe. Bavorské zemské 
volby budou až v roce 2018 
a verdikt ze spolkových vo-
leb může hodně napovědět. 
Co na tom, že žádný z ba-
vorských premiérů ještě na 
post kancléře nedosáhl. Nic 
nemusí platit věčně.

Tím se ale dostáváme 
k „faktoru Merkel“ a zpět 

k otázce z úvodu. Německá 
společnost, z níž se dávno 
vytratila hra na pravici 
a levici (vystřídalo ji dělení 
na standardní a extremis-
tické síly), je polarizována. 
Ve federálních průzkumech 
vede CDU před SPD. V prů-
zkumech popularity bývá 
Merkelová výš než Seehofer, 
ovšem obsazuje obvykle až 
místa za svými ministry 
financí a zahraničí. Televize 
ZDF má jasno: migrační poli-
tika dělá člověka. Merkelové 
v tomto směru podle průzku-
mů fandí 44 procent občanů, 
opak si myslí 52 procent. 
Seehofer má tento poměr 
45:45. Podle hlasů zevnitř 
CDU/CSU je na tom ovšem 
Merkelová o dost lépe.

V praxi je celkem zjevné, 
že kancléřčini voliči jsou 
rozdělení napůl. Novinkou 
ovšem je, že ji ona nesouhla-
sící polovina žádá, aby vy-
slyšela přání CSU. Třeba na 
zastropování počtu přijatých 
běženců na 200 tisíc ročně. 
Aby Merkelová změnila kurz 
sama od sebe, na to je prý 
pozdě. Zní to jako skrytá 
výzva k odchodu a v zásadě 
to tak je. 

Jedinými důvody, proč 
v CDU dosud nevypukla 
otevřená revolta, jsou úcta 
k zásluhám Angely Merkelo-
vé a také prostý fakt, že stra-
na na její místo nemá nikoho 
po ruce. I tak ale platí, že pod 
tak silným tlakem zvenčí 
i z vlastních řad německá 
kancléřka dosud nebyla.

Komentář

Igor Záruba

V CDU dosud 
nevypukla revolta 
jen kvůli úctě ke 
kancléřčiným 
zásluhám a také 
proto, že strana na její 
místo nikoho nemá.

názory a komentáře  www.e15.cz | 11 |
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 Podporuji Theresu Mayovou, 
může být silnou premiérkou a já 
nechci působit jako rušivý prvek,

řekl ke své rezignaci na poslanecký 
mandát bývalý britský premiér  
David Cameron 
str. 10
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Smutno v Národním
Poslední, co by si Věra Čáslavská přála, je tryzna; taky 
to žádná tryzna nebude. Tak pravil v Národním divadle 
na úvod včerejšího rozloučení s výjimečnou sportovkyní 
a osobností moderátor Marek Eben. A taky to žádná tryz-
na nebyla. Jen už nikdo nehledal odpověď na otázku, zda 
by si Čáslavská přála to, co se ve zlaté kapličce odehrálo. 
Dá se pochopit snaha uspořádat velké rozloučení. Zvláště 
když pohřeb proběhl v úzkém rodinném kruhu. Včerejší 
akce ale jako by se držela politické logiky: Něco se musí 
udělat, toto je něco, tedy toto se musí udělat.

Mnohé osobnosti neuvyklé veřejnému vystupování se 
ztrácely na hektarovém jevišti Národního divadla a jejich 
vzpomínky, často nesměle čtené z papírku, střídaly scé-
nické výstupy od úvodní patetické travesti show s papíro-
vým sovětským tankem po nevtipný gag se „soudruhem 
gymnastou“. Věra Čáslavská se nesmazatelně zapsala 
do dějin českého sportu i občanské statečnosti. Včerejší 
akce v Národním divadle se do dějin důstojného loučení 
s významnými osobnostmi nezapíše.
 Martin Čaban
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Minirecenze

Blu-ray

Spotlight

(Vydavatel: Bontonfilm)
Letošní držitel Oscara 
pro nejlepší film Spot-
light vyšel na Blu-rayi, 
který přináší několik 
překvapení. Tím 
největším je absence 
českého dabingu, kte-
rý je téměř povinností 
u každého zahranič-
ního filmu. Bontonfilm ale správně zná cílovou 
skupinu a za drahý dabing, který by málokdo 
ocenil, neutrácel. Bonusy pak nabídnou dva 
krátké střihové dokumenty – jeden o natáčení, 
druhý o potřebě investigativní žurnalistiky 
a problémech, jimž dnes čelí. Krátké, jasné, 
kruté, a navíc bez příslovečného světla na konci 
tunelu.

13 hodin: Tajní vojáci z Benghází

(Vydavatel: Magic Box)
Režisér a producent Michael Bay se snaží práci 
na miliardové sérii Transformers střídat s ji-
nými projekty. A často jde o filmy inspirované 
skutečnými událostmi. Po čtvrtých Transfor-
merech padla volba na příběh hrstky žoldáků, 
kteří se snaží zachránit pár agentů CIA v Libyi. 
Kontroverzní je snímek snad pouze tím, že 
nepracuje s termínem „podle skutečného pří-
běhu“, ale rovnou tvrdí, že „toto je reálné“. Ale 
jinak jde o standardní 
akční thriller, v němž 
hrdinní Američané vy-
střílejí desítky cizáků 
(tedy sice domorodců, 
ale těch zlých). Ne-
chybí patos, honičky 
v autech a hodně 
svalů, naopak chybějí 
bonusy, což je u filmu 
podobného ražení 
docela škoda.

Stanislav Šulc

n Sumach Ecks vystupu-
jící pod jménem Gonja-
sufi vydal třetí desku. 
Callus je pro příznivce 
objevování dosud netu-
šených zvukových hra-
nic, kteří potřebují jen 
málo záchytných bodů.

Stanislav Šulc

Přinejmenším úzké finále 
v klání o nejhutnější desku 
roku si vysloužil kalifornský 
DJ, producent a také učitel jógy 
Sumach Ecks. Všestranný 
umělec známější pod 
jménem Gonjasufi na 
desce Callus mísí 
experimentální hip 
hop, psychedelické 
postupy, zastřený 
vokál a texty plné 
zloby. Výsledek 
je v nejsilnějších 
momentech fas-
cinujícím vzkazem 
o niterných bolestech, 
ale deska nabízí v závěrečné 
části i dost vaty.

Ecks na sebe poprvé upozornil 
v roce 2008, kdy se objevil jako 
host na nahrávce Los Angeles 

amerického rappera Flying 
Lotuse. Všiml si jej prestižní 
label Warp, na němž o dva roky 
později vyšlo také Gonjasufiho 
první album A Sufi and a Killer. 
Tím se světu představil své-
bytný muzikant vzpírající se 
všem konvenčním kategoriím. 
Dokonce se o něm začalo mluvit 
jako o „Hendrixovi elektronické 
hudby“. Na první pohled možná 
odvážný příměr, při detailním 
poslechu A Sufi and a Killer se 
však paralely nacházejí velmi 
snadno a také barvou hlasu se 
Gonjasufi legendárnímu kytaris-
tovi často blížil.

Hravost a neuchopi-
telnost v jeho tvorbě 

zůstávají, od druhé 
desky MU.ZZ.LE 

však Gonjasufiho 
zvuk dostává 
stále temněj-
ší obrysy. Na 
novince Callus 

toto dosahuje 
prozatím nejvyš-

ších rozměrů a nic, 
byť se jen blížícího 

veselé hudbě, tu nemá 
místo. Jednotlivé rytmy, zvuky, 
přestože často melodické, 
vyvolávají stísněnost, zmatek, 
v důsledku snad až strach. To 

umocňuje i Gonjasufiho tvárný 
vokál přecházející od zastřené-
ho deklamování až ke řvaní.

Přesto deska vzbuzuje nadše-
ní. Něco podobného se zkrátka 
jen tak neslyší a hudební fan-
dové hledající nové, vzrušující 
cesty Callus docení. Gonjasufi 
své kompozice lepí ze všech 
možných inspiračních zdrojů, 
vedle hiphopových beatů tu 
zazní také třeba indický sitár  
(Greasemonkey nebo Krishna 
Punk), metalově podlazená ky-
tara (The Kill) či mírně rozladě-
né housle (Poltergeist).

Deska je zároveň extrémně 
rozbitá, jednotlivé skladby mají 
většinou méně než dvě minuty. 
A žádné dvě si nejsou ani trochu 
podobné. V závěru desky jako 
by se Ecks utopil ve vlastních 
experimentech a posledních pár 
písní upadá až do jakési školác-
ké snahy o ambientně-indus- 
triální hip hop. Tedy o hudbu, 
kde již nejsou žádná pravidla, 
žádné hranice, ale ani žádný 
hlubší smysl.

Ještě větší depka, 
než jsme čekali

Gonjasufi: Callus

Vydavatel: Warp, 2016
Hodnocení: 90 %

V roce

2010
vyšla Gonjasufiho první 
deska. Začalo se o něm 

mluvit jako o Hendrixovi 
elektronické  

hudby.
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mimo žánRy. Tvorbu Sumacha Eckse alias Gonjasufiho nelze snadno zařadit do klasických kategorií.

Očekávaná divadelní komedie
Slovácké divadlo připravuje na 16. říjen 
evropskou premiéru komedie Čarodějnice  
v kuchyni kanadské autorky Caroline Smithové.  

Oceněná hornistka z České filharmonie
Kateřina Javůrková v neděli získala druhou 
cenu v mezinárodní soutěži stanice ARD 
v Mnichově. První cena nebyla udělena. 

Zesnula malířka Vítězslava Klimtová
Ve věku 75 let zemřela malířka, ilustrátorka 
a spisovatelka Vítězslava Klimtová. Autorka 
se věnovala pohádkovým leporelům, 
omalovánkám, kalendářům a kuchařkám. /čtk/

Krátce



dALší ÚSPĚCH PRo ČPP. Kvarteto České podnikatelské pojišťovny s generálním 
ředitelem Jaroslavem Besperátem ovládlo popáté v řadě turnaj družstev pojišťoven 
v golfu Docucom Insurer of the Green, tentokrát na Karlštejně. „Baví nás vyhrávat,“ 
komentoval to s úsměvem kapitán vítězů, když zvedl nad hlavu obří putovní pohár. 
Druhý skončil v konkurenci jedenácti pojišťoven tým Generali a třetí Kooperativa. 
Ozdobou turnaje byla účast šesti šéfů tuzemských pojišťoven; na společném snímku 
z Karlštejna zleva Tomáš Kadlec (BNP Paribas Cardif), Martin Žáček (Uniqa), Daniel 
Martínek (MetLife), Jitka Chizzola (D.A.S.), Jaroslav Besperát (ČPP) a Marek Jankovič 
(Česká pojišťovna). 

 www.e15.cz | 13 |společnost

Zažila vaše společnost něco významného?
Pište nám na lidee15@cninvest.cz

diSKUZe o KULTUŘe. Jak vést úspěšné kulturní projekty v jednadvacátém 
století? Odpověď na tuto a další otázky nabídli v rámci prvního ročníku me-
zinárodní konference Cultural Leadership Summit odborníci ze světa kultury 
i byznysu v čele s americkým expertem Michaelem Kaiserem (na snímku 
vlevo). Ten se v Praze sešel s jedním z nejúspěšnějších českých podnikatelů 
Karlem Komárkem. Diskutovali spolu i o tom, jak podpořit správné finan-
cování kultury v Česku. O konferenci CLS (3. až 6. září) byl hned první den 
velký zájem a Sukova síň v pražském Rudolfinu byla i během víkendu zcela 
zaplněna posluchači z 23 zemí světa.
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Ten dRUHý žiVoT. 
Pražský hrad hostí 
do 29. září v pro-
storách Severních 
arkád Starého 
královského paláce 
výstavu velkofor-
mátových fotografií 
z prostředí zahra-
ničních misí Armády 
ČR v Kosovu, Iráku, 

Afghánistánu a Mali. Mottem akce nazvané Ten druhý život je 
myšlenka, že země, která si neváží svých válečných veteránů, 
si neváží sama sebe. „Myslím, že je důležité ukazovat lidem, co 
všechno obnáší naše práce, práce vojáka z povolání, a to nejen na 
zahraničních misích. Dobrá fotografie vydá za tisíc slov,“ říká jeden 
z vystavujících, rotmistr Daniel Hlaváč. Dalšími autory jsou napří-
klad podplukovnice Jana Zechmeistrová, nadrotmistr Miroslav 
Lopatář a reportérky Lenka Klicperová a Jarmila Štuková.

BLESK PENĚŽENKA

Bez papírování, nutností vedení účtu v Bance, platBy zdarma!
Koupíte v trafice a e-shopu za 125 Kč

BEZPEČNOST
Žádné propojení  

s vaším účtem
ANONYMITA

Žádné citlivé údaje  

při platbách

CENA 
125 Kč

KONTROLA
Žádné přečerpání  

do minusu

DOBÍJECÍ PLATEBNÍ KARTA 

1. DoBíjEcí PLAtEBNí KArtA

JaKé má BlesK peněženKa využití?
• Bezpečné online platBy
• Kontrola droBných firemních výdaJů

• platBy chytrým telefonem
• univerzální dáreK

www.bleskpenezenka.cz

258218/22� inzerce
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REKORdmAN. 
Stavbaři u města 
Pi-ťie v hornaté 
čínské provincii 
Kuej-čou dokončují 
obří silniční most, 
který měří 1341 met-
rů. Jakmile bude 
koncem roku hotov, 
stane se nejvyšším 
mostem na světě 
– klene se totiž ve 
výšce 565 metrů 
nad řekou. Cestu 
autem do sousední 
provincie Jün-nan 
zkrátí z pěti na dvě 
hodiny.

E15, deník pro ekonomiku a byznys | Vydává CN Invest a. s., Pařížská 130/26, Josefov, 110 00 Praha 1, IČ 04312945, internet www.e15.cz | Šéfredaktorka Tereza Zavadilová | Zástupci šéfredaktorky Hana Filipová, Martin Čaban a Stanislav Šulc

Šéfkomentátorka Jana Havligerová | Vedoucí vydání Kateřina Baumgartnerová a Jiří Kubec | Redakce E15.cz Michal Nosek | Sekretariát redakce Adéla Nová, tel.: 225 977 668 | Kontakt na členy redakce jmeno.prijmeni@cninvest.cz   

Distribuce distribuce@cninvest.cz | Marketing Hana Holková, hana.holkova@cninvest.cz | Inzerce Šárka Kamarýtová, sarka.kamarytova@cncenter.cz | Číslo registrace deníku E15 – MK ČR E 17948, ISSN 1803-4543  

deník E15 vychází od listopadu 2007 | Přetisk a jakékoli šíření povoleno pouze se souhlasem vydavatele | Adresa redakce: Komunardů 1584/42, 170 00 Praha 7, redakcee15@cninvest.cz  

Nevyžádané příspěvky se nevracejí | Tisk EUROPRINT a. s. | Předplaté predplatne@cpost.cz, bezpl. linka 800 300 302 | Tištěný a prodaný náklad ověřuje ABC, člen IF ABC

n Titulní znělka 
z oblíbeného kresle-
ného seriálu Včelka 
Mája úspěšně přežívá 
všechny společenské 
i historické změny, 
a to přesto, že na 
první místo německé 
hitparády pronikla již 
v roce 1977.   

Pokud si člověk v Německu 
může být něčím jist, tak tím, 
že tento text zná opravdu 
každý: „In einem unbekann-
ten Land, vor gar nicht allzu 

langer Zeit, war eine Biene 
sehr bekannt, von der sprach 
alles weit und breit.“ Je zná-
mo, že Včelku Máju 
nazpíval Karel 
Gott, který 
to původně 
odmítal a po-
sléze se dal 
vícekrát sly-
šet, že žádný 
jeho koncert 
v Německu se 
bez této skladby 
neobejde. Méně 
známé je, že melodii 
složil skladatel Karel 
Svoboda, a protože stejná 
znělka u seriálu byla použita 

i pro jiné evropské země, 
stala se nejhranější skladbou 
moderního českého autora 

v zahraničí. 
To jen potvr-
zuje výjimečné 

postavení 
seriálu, který 
se od prvního 
uvedení doč-
kal několika 

pokračování, 
filmového zpra-

cování a dalších 
příběhů, které se 

teprve připravují.
 Když se seriál začal 

vysílat, bylo včelce Máje již 
64 let. Vznikla totiž podle li-

terární předlohy ve své době 
populárního spisovatele 
Waldemara Bonselse Včelka 
Mája a její příhody. 

Tato kniha z roku 1912 
byla postupně přeložena do 
čtyř desítek světových jazy-
ků a producenta německého 
kanálu ZDF Josefa Göhlena 
inspirovala k myšlence, že 
by ji bylo možné převést na 
televizní obrazovky. Před-
sevzal si, že vytvoří seriál, 
který bude hravý a zábavný, 
a nikoli poučný a vzdělávací, 
jak bylo v tehdejších dobách  
obvyklé. Svou představu 
přetavil v mezinárodní 
koprodukci. 

Postavy a scénáře vytvořil 
Marty Murphy v Los Angeles, 
animace zajišťovalo japon-
ské studio Zuiyo Enterprise. 
K postavení kultovního se-
riálu byl rozhodující úspěch 
na evropském trhu. Premié-
ry se dočkal v německé ZDF 
9. září 1976 a ihned se stal 
hitem. Již první sérii sledo-
valy čtyři miliony dětí. Ná-
sledoval prodej do více než 
150 zemí světa a Mája mánie, 
v níž se protočily a protáčejí 
miliony dolarů. Není proto 
divu, že i v dalších letech se 
objeví nové příběhy Máji, 
Vilíka, Kasandry, Alexandra 
či Hopa. /mec/

Výročí týdne

V německé  
televizi ZDF měl před

40
lety premiéru seriál  

Včelka Mája. Díky Karlu 
Gottovi pak vznikl  

superhit.

Nestárnoucí včelka mája slaví čtyřicátiny
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